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Minister Obrony Narodowej 

Wielce Szanowny Panie Ministrze 

Uprzejmie informuję, iż dnia 6 sierpnia br. moi współpracownicy przebywali 

w 2 Korpusie Zmechanizowanym, 6 Brygadzie Desantowo- Szturmowej oraz podległym 

jej 16 batalionie powietrzno - desantowym w Krakowie. Celem wizyty było zapoznanie 

się z przestrzeganiem praw obywatelskich wobec żołnierzy oraz warunkami pełnionej 

służby. Przeprowadzono także spotkania z żołnierzami oraz mężami zaufania 

wymienionych jednostek. Podkreślenia wymaga, iż żołnierze 6 Brygady Desantowo-

Szturmowej z uwagi na poziom wyszkolenia i wysoką dyscyplinę a także pełne 

uzawodowienie dwóch batalionów, uczestniczą w sposób ciągły w Polskich 

Kontyngentach Wojskowych zarówno w Iraku jak też Afganistanie - stanowiąc główną 

siłę tzw. jednostek operacyjnych. Dlatego też w trakcie prowadzonych rozmów 

i spotkań nie zabrakło spraw związanych z wykonywaniem zadań bojowych poza 

krajem. 

Do najistotniejszych problemów zgłoszonych przez żołnierzy i zasługujących na 

uwagę Pana Ministra zaliczyć należy: 

a/ rozważenie zmiany obowiązujących zasad dot. możliwości wyjazdu na misje 

zagraniczne żołnierzy karanych. Obecnie obowiązujące przepisy pozwalają 

w określonych sytuacjach na dalsze pełnienie zawodowej służby wojskowej żołnierzom 

zawodowym skazanym prawomocnym wyrokiem sądowym na karę pozbawienia 
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wolności ( aresztu wojskowego) z warunkowym zawieszeniem wykonywania kary"( art. 

112 ust.l pkt 1 ustawy z dnia 11 września 2003 r. o służbie wojskowej żołnierzy 

zawodowych - Dz. U. Nr 179, poz. 1750 ze zm.). Jednakże żołnierze ci nie są 

kierowani do pełnienia służby poza granicami, pomimo braku w tym zakresie 

stosownych zakazów w powszechnie obowiązujących przepisach prawa. Dezorganizuje 

to struktury wyjeżdżających pododdziałów, ponieważ na ich miejsce, trzeba wyznaczyć 

żołnierzy z innych drużyn czy plutonów, co stanowi istotne utrudnienie w przypadku, 

gdy są oni np. członkami obsługi karabinu maszynowego czy też moździerza. Stąd też 

w trakcie spotkań z żołnierzami proponowano, aby sprawy możliwości wyjazdu 

żołnierzy karanych pozostawić dowódcom, którzy najlepiej znają swych podwładnych 

i są w stanie podjąć odpowiednią decyzję; 

b/ sprawa pełnienia nieetatowych funkcji przez żołnierzy zawodowych. 

W poszczególnych jednostkach stanowisk takich jest wiele, ale gratyfikacje finansowe 

(od 25 do 75 zł ) dowódca może przyznać wyłącznie za jedno pełnione stanowisko. 

Dodatkowe wynagrodzenie jest finansowane ze środków pozostających w dyspozycji 

dowódcy powierzającego czynności. Proponowano, aby wypłacać gratyfikacje za 

wszystkie pełnione dodatkowo nieetatowe funkcje; 

c/ zgłaszane były również zarzuty dotyczące zakwaterowania żołnierzy 

zawodowych we wspólnych kwaterach stałych. Zgodnie z art. 7 ust. 1 pkt 7 ustawy 

z dnia 22 czerwca 1995 r. o zakwaterowaniu Sił Zbrojnych RP ( Dz. U. z 2005 r. poz. 

398 ze zm.) wspólne kwatery stałe są przeznaczone na zakwaterowanie żołnierzy 

zawodowych pełniących zawodową służbę wojskową w korpusie szeregowych 

zawodowych oraz korpusie podoficerów zawodowych na stanowiskach służbowych 

o stopniach etatowych kaprala ( mata) i starszego kaprala ( starszego mata) pełniących 

tą służbę na podstawie kontraktu na pełnienie służby terminowej. Posiadanie wyłącznie 

prawa do wspólnej kwatery przez tą grupę żołnierzy zawodowych w sposób istotny 

ogranicza ich prawo do życia rodzinnego i prywatnego. 

d/ obowiązujące obecnie przepisy dot. refundacji w czasie podnoszenia 

kwalifikacji zawodowych, nierówno traktują oficerów i chorążych. Przewidują bowiem 

możliwość refundacji dla dowódcy plutonu - wyłącznie, jeśli jest nim oficer. Jeśli 

stanowisko to zajmuje chorąży takiej możliwości nie ma; 
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e/ obawy żołnierzy służby terminowej związane z zapowiedziami, 

iż w prowadzonych pracach nad nowelizacją ustawy o służbie wojskowej żołnierzy 

zawodowych przygotowywany jest zapis, że żołnierze tej służby mogą zawierać 

kontrakty tylko do 12 lat. Szczególnie mocno i z niepokojem mówili o tym żołnierze, 

których czas służby zbliża się do tego okresu. 

f/ zmiana naliczenia tzw. „mundurówki" dla szeregowych zawodowych. Do 

ubiegłego roku otrzymywali to świadczenie na ogólnych zasadach. W tym roku 

wysokość wypłaty uzależniono od czasokresu służby, ( ale dotyczyło to tylko tej grupy 

żołnierzy). Zmiany w tym zakresie zostały wprowadzone rozporządzeniem Ministra 

Obrony Narodowej z dnia 12 marca 2008 r. zmieniającym rozporządzenie w sprawie 

równoważnika pieniężnego przysługującego w zamian za umundurowanie 

i wyekwipowanie ( Dz. U. Nr 45, poz. 270 ). Aktualnie szeregowy zgodnie z treścią 

załącznika Nr 1 Lp. 5 do rozporządzenia MON z dnia 25 czerwca 2004 r. w sprawie 

równoważników pieniężnych przysługujących w zamian za umundurowanie 

i wyekwipowanie ( Dz. U. Nr 153, poz. 1615 ze zm.) w brzmieniu ustalonym wskazaną 

nowelizacją w Wojskach Lądowych otrzymuje równoważnik w wysokości 315,00 zł po 

pierwszym roku służby, po drugim roku służby 1023,00 zł, po trzecim roku służby 

w wysokości 1782,00 zł. W Siłach Powietrznych wysokość równoważnika dla 

szeregowego wynosi 314,00 zł po pierwszym roku służby, 1025,00 po drugim roku 

i 1879,00 zł po trzecim roku służby. W Marynarce Wojennej wysokość równoważnika 

dla marynarza wynosi 864,00 zł po pierwszym roku, 1047,00 zł po drugim roku 

i 1871,00 po trzecim roku służby. 
« 

W związku z powyższym należy wskazać, iż w myśl art. 66 ust.l ust. 1 ustawy 

o służbie wojskowej żołnierzy zawodowych, żołnierze zawodowi otrzymują 

umundurowanie, wyekwipowanie i uzbrojenie oraz w określonych przypadkach, 

wyżywienie albo równoważnik pieniężny w zamian za te należności. Z mocy zaś art. 66 

ust.3 pkt 1 ustawy o służbie wojskowej żołnierzy zawodowych Minister Obrony 

Narodowej został upoważniony do określenia, w porozumieniu z ministrem właściwym 

do spraw finansów publicznych, w drodze rozporządzenia, wysokości równoważników 

pieniężnych przysługujących w zamian za umundurowanie i wyekwipowanie, w tym za 
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ubiory cywilne, nie wydane w naturze, oraz warunków i trybu ich wypłacania, a także 

organów właściwych w tych sprawach. I właśnie na podstawie tego upoważnienia 

ustawowego zostały wydane wymienione powyżej rozporządzenia. Wytyczne dotyczące 

treści rozporządzenia regulującego materię wysokości równoważników pieniężnych 

zostały zaś określone w art.66 ust.4 ustawy o służbie wojskowej żołnierzy 

zawodowych. Stosownie do tych wytycznych rozporządzenie powinno w szczególności 

uwzględniać rodzaje umundurowania i wyekwipowania żołnierzy zawodowych, którym 

ono przysługuje i terminy wypłacania równoważnika. Ponadto powinno ono określać 

warunki wypłacania równoważnika w przypadku szycia przedmiotów wydawanych 

w naturze, sztych na miarę i za wykonywanie ( uzupełnianie) haftów. W rozporządzeniu 

należy określić sposób postępowania w przypadku konieczności wykonywania 

poprawek krawieckich i zasady wypłacania równoważnika za przedłużanie okresu 

używalności należnych przedmiotów wydanych w naturze. Rozporządzenie powinno 

ponadto uregulować tryb postępowania w stosunku do żołnierzy zawodowych, którzy 

nie wykorzystują równoważnika zgodnie z jego przeznaczeniem. W rozporządzeniu 

należy określić wysokość poszczególnych równoważników. 

Analiza treści upoważnienia do wydania rozporządzenia zawartego w art. 66 ust. 

3 pkt 1 ustawy o służbie wojskowej żołnierzy zawodowych oraz wytycznych do jego 

wydania zawartych w art.66 ust.4 tej ustawy prowadzi - zdaniem Rzecznika Praw 

Obywatelskich - do wniosku, iż w omawianym zakresie brak jest stosownego 

umocowania do uzależnienia wysokości równoważnika pieniężnego od długości okresu 

pełnienia służby przez żołnierza zawodowego. Stąd też rozwiązania prawne będące 

przedmiotem krytyki żołnierzy wykraczają poza granice upoważnienia ustawowego 

i tym samym naruszają art. 92 ust. 1 Konstytucji RP. Ponadto zastosowanie takiej 

zależności w stosunku do jednej wybranej kategorii żołnierzy zawodowych 

( szeregowych) może być uznane za pozostające w kolizji z zasadą równości wobec 

prawa ( art. 32 Konstytucji RP ). 

Ponadto zgłoszone zostały propozycje związane ze strukturami organizacyjnymi 

batalionu: 

- funkcjonująca w 16 bpd sekcja S - 1 ( zajmująca się sprawami kadrowymi) 

aktualnie zgodnie z obowiązującym etatem liczy 3 osoby ( skład batalionu to ok. 800 
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żołnierzy). Tak szczupła obsada sekcji powoduje, iż nie jest ona w stanie na bieżąco 

realizować sprawnie stawianych zadań. Proponowanej zwiększenie; 

- pewnych korekt wymaga również sekcja S - 3 ( operacyjna). W ocenie 

dowództwa, szef tej sekcji -jako pierwszy zastępca szefa sztabu batalionu - powinien 

mieć etat kapitana ( w batalionie wszyscy szefowie sekcji mają etaty poruczników). 

Aby zostać wyznaczonym na to stanowisko, kandydat powinien wcześniej być dowódcą 

plutonu a następnie oficerem sekcji. Zdaniem kadry - przed objęciem tego stanowiska -

powinien być także dowódcą kompanii, lecz w obecnej sytuacji jest to niemożliwe 

z uwagi na to, iż dowódca kompanii posiada etat kapitański. Wprowadzenie takiej 

poprawki, umożliwiłoby kierowanie na to odpowiedzialne stanowisko, lepiej 

przygotowanych oficerów w tym również z grona dowódców kompanii. Poparte to 

zostało także dodatkowym argumentem, iż takie rozwiązanie przyjęte jest w batalionach 

innych państw NATO, z którymi żołnierze 16 bpd wykonywali zadania bojowe podczas 

pełnienia misji w Siłach Stabilizacyjnych ( etat szefa sekcji S - 3 to kapitan 

w niektórych armiach major ). 

Podkreślić należy, iż zgłaszając przedstawione problemy, żołnierze kierowali się 

przede wszystkim troską o jak najlepsze pełnienie trudnej i niebezpiecznej służby, nie 

tylko w kraju, ale również za granicą. 

Uwzględniając powyższe, oraz działając na podstawie, art. 16 ust 1 ustawy z dnia 

15 lipca 1987r. o Rzeczniku Praw Obywatelskich ( tekst jedn. Dz. U. z 2001 r. Nr 14, 

poz. 147) przedstawiam te istotne i trudne problemy, wyrażając nadzieję, że podjęte 

przez Pana Ministra działania spowodują ich rozwiązanie. 

Będę wdzięczny Panu Ministrowi za poinformowanie mnie o zajętym stanowisku 

wobec przedstawionych problemów. 

Łączę wyrazy szacunku 

/-/ Janusz Kochanowski 


